



Сведения об авторах

ВЕРИГИН Сергей Геннадьевич (Петрозаводск). Доктор исторических наук, профессор. Директор Института истории, политических и социальных наук Петрозаводского государственного университета. Сфера научных интересов: советско (российско)–финляндские отношения в период Второй мировой войны, Европейский Север в годы Великой Отечественной войны.

E-mail: verigin@psu.karelia.ru

КОРГАНОВА Мария Эдуардовна (Москва). Аспирант НИУ ВШЭ, преподаватель истории Московского института электроники и математики НИУ ВШЭ. Сфера научных интересов: отечественная история советского периода, социальная история ГУЛАГа, компаративные исследования политических, социальных и институциональных аспектов пенитенциарных систем СССР и Третьего Рейха.

E-mail: lumbrada@bk.ru

МАРКЕЛОВ Артем Владимирович. Кандидат исторических наук, член Союза писателей России. Сфера научных интересов: история Русской Православной Церкви в XVII–XX вв., иконы и святые в местной и общероссийской истории, история церковно-государственных отношений.

E-mail: avkimarkelov@mail.ru

МЕНДЮКОВ Андрей Валерьевич (Москва). Кандидат исторических наук, научный сотрудник Русского фонда содействия образованию и науке. Сфера научных интересов: Русская Православная Церковь, общество и власть в период поздней империи (вторая половина XIX — начало XX вв.), политическая, экономическая, культурно-просветительская деятельность духовенства, особенности массового сознания социальных слоев в период поздней империи и в советском обществе, взаимоотношения церкви и советского государства в 1920–1930 гг., церковь в период гонений и репрессий, массовые общества в СССР (Союз воинствующих безбожников).

E-mail: mendyukoff@yandex.ru

ОВЧИННИКОВА Ирина Гавриловна (Москва). Кандидат технических наук, старший научный сотрудник в Научно-исследовательском Институте бетона и железобетона им. А. А. Гвоздева. Сфера научных интересов: исследования и испытания строительных конструкций, обследования состояния строительных конструкций и сооружений.

E-mail: igo933@mail.ru

ПАШКОВ Александр Михайлович (Петрозаводск). Доктор исторических наук, профессор кафедры отечественной истории Петрозаводского государственного университета. Сфера научных интересов: региональная история Европейского севера России до 1917 г.

E-mail: pashkov@mail.petsu.ru

ПЕТРОВ Павел Владимирович (Санкт-Петербург). Доктор исторических наук, заведующий отделом музейных исследований Государственного музея-заповедника «Петергоф». Сфера научных интересов: история Краснознаменного Балтийского флота в предвоенный период (1935–1941 гг.), история советско-финляндской войны 1939–1940 гг., история Петергофского дворцово-паркового комплекса в 1920-е — 1950-е гг.

E-mail: kbf1939@rambler.ru

ПЛЕХАНОВ Александр Михайлович (Москва). Доктор исторических наук, профессор. Сфера научных интересов: история Отдельного корпуса пограничной стражи и казачьих войск Российской империи, жизнь и деятельность Ф. Э. Дзержинского, история Всероссийской Чрезвычайной комиссии, военная контрразведка НКВД СССР в начале Великой Отечественной войны.

E-mail: plechanov.aleksandr@rambler.ru

ПЛЕХАНОВ Андрей Александрович (Москва). Кандидат исторических наук, главный специалист Государственного архива Российской Федерации. Сфера научных интересов: история Отдельного корпуса пограничной стражи императорской России, история отечественного казачества, история ВРК и ВЧК, военная контрразведка в начале Великой Отечественной войны, жизнь и деятельность Ф. Э. Дзержинского.

E-mail: yanus60@mail.ru

РЕПУХОВА Оксана Юрьевна (Петрозаводск). Сотрудник Института истории, политических и социальных наук Петрозаводского Государственного Университета. Сфера научных интересов: мобилизационная политика советского государства, мобилизационная подготовка приграничных территорий советского государства в 1920–1930-х гг., история Карелии 1920–1930-х гг.

E-mail: Repukhova@yandex.ru

СМИРНОВ Геннадий Викторович (Москва). Член Международной федерации журналистов, Союза журналистов России и международной Ассоциации «Союз дизайнеров», автор публикаций в СМИ о культурных, исторических, духовных ценностях России, автор и организатор фотовыставок в России и за рубежом (Франция, Германия, Испания, Англия, Черногория, Панама, Куба, Израиль и др.). Лауреат премии за лучшее освещение проблем культурного наследия на страницах печатных изданий, участник Международной Патриаршей Программы «Голоса Православной России во Франции», Года России во Франции, Международного просветительского проекта в Латинской Америке и др. Сфера научных интересов: культурология, психология, коммуникационные технологии.

E-mail: g.smirnov@mail.ru

СТЕПАНОВ Алексей Сергеевич (Москва). Доктор исторических наук, научный сотрудник Университета Дмитрия Пожарского, ведущий научный сотрудник Центра изучения новейшей истории России и политологии Института российской истории РАН. Сфера научных интересов: история советской и зарубежной военной авиации 1930–1940-х гг., начало Второй мировой войны, история отечественных спецслужб (начало 20-х — конец 80-х гг. XX в.), национальные проблемы в СССР и странах Варшавского договора (1945–1990 гг.).

E-mail: alexey-stepanoff@yandex.ru

ХАУСТОВ Владимир Николаевич (Москва). Доктор исторических наук, профессор, ведущий научный сотрудник научно-исследовательского центра Военного университета МО РФ. Сфера научных интересов: история органов безопасности, репрессивная политики советского государства в 1920–1950 гг.

E-mail: vladimir-haustov@yandex.ru





Information about the authors

KHAUSTOV Vladimir Nikolaevich (Moscow). Doctor of History, Professor, Leading Research Associate at the Research Center of the Military University of the Ministry of Defense of the Russian Federation. Sphere of scientific interest: history of security forces, repressive policies of the Soviet state in 1920–1950.

E-mail: vladimir-haustov@yandex.ru

KORGANOVA Maria Eduardovna (Moscow). Postgraduate student at NRU HSE; History Professor at the Moscow Institute of Electronics and Mathematics, NRU HSE. Sphere of scientific interest: national history of the Soviet period, social history of the Gulag, comparative studies of the political, social, and institutional aspects of the penal systems of the USSR and the Third Reich.

E-mail: lumbrada@bk.ru

MARKELOV Artem Vladimirovich. Ph.D. in History, member of the Union of Russian Writers. Sphere of scientific interest: history of the Russian Orthodox Church in the 17th–20th centuries, icons and saints in local and national Russian history, history of church-state relations.

E-mail: avkimarkelov@mail.ru

MENDYUKOV Andrei Valerievich (Moscow). Ph.D. in History, Research Associate at the Russian Foundation for the Promotion of Education and Science. Sphere of scientific interest: Russian Orthodox Church, society and power in the period of the late empire (second half of the 19th — beginning of the 20th centuries), political, economic, cultural and educational activity of clergy, peculiarities of mass consciousness of social strata in the late empire and in the Soviet society, relationship between the church and the Soviet state in 1920–1930s, church in the period of persecution and repression, mass societies in the USSR (League of Militant Atheists).

E-mail: mendyukoff@yandex.ru

OVCHINNIKOVA Irina Gavrilovna (Moscow). Ph.D. in Technical Sciences, Senior Research Associate at the Research Institute of Concrete and Reinforced Con-

crete named after A. A. Gvozdev. Sphere of scientific interest: research and testing of building structures, inspection of the state of engineering structures and buildings.

E-mail: igo933@mail.ru

PASHKOV Alexander Mikhailovich (Petrozavodsk). Doctor of History, professor of Department of Russian History of Petrozavodsk State University. Research interests: regional history of the European North of Russia until 1917.

E-mail: pashkov@psu.karelia.ru

PETROV Pavel Vladimirovich (St. Petersburg). Doctor of History, the manager of the Department of Museum Studies of the State Reserve Museum «Peterhof». Research interests: history of the red Banner Baltic Fleet in the pre-war period (1935–1941s), the history of the Soviet-Finnish war of 1939–1940s, the history of the Peterhof palace and park complex in the 1920s–1950s.

E-mail: kbf1939@rambler.ru

PLEKHANOV Aleksandr Mikhailovich (Moscow). Doctor of History, professor. Sphere of scientific interest: history of the Separate corps of boundary guards and Cossack troops of the Russian Empire, life and work of F. E. Dzerzhinsky, history of the All-Russian Extraordinary Commission, military counterintelligence of the People's Commissariat for Internal Affairs (NKVD) of the USSR at the beginning of the Great Patriotic War.

E-mail: plechanov.aleksandr@rambler.ru

PLEKHANOV Andrei Aleksandrovich (Moscow). Ph. D. in History, Chief Expert at the State Archive of the Russian Federation. Sphere of scientific interest: history of the Separate corps of border guards of the Russian Empire, history of the Russian Cossacks, history of the Military Revolutionary Committee and the All-Russian Extraordinary Commission, military counterintelligence in the beginning of the great Patriotic war, life and work of F. E. Dzerzhinsky.

E-mail: yanus60@mail.ru

REPUCHOVA Oksana Yurievna (Petrozavodsk). A co-worker of the Institute of History, Political and Social Sciences of the Petrozavodsk State University. Research interests: the mobilization policy of the Soviet state, mobilization training of border areas of the Soviet state in the 1920–1930s, the history of Karelia of 1920–1930s.

E-mail: Repukhova@yandex.ru

SMIRNOV Gennady Viktorovich (Moscow). Member of the International Federation of Journalists, member of the International Design Association. Member of the Russian Union of Journalists, and the International Design Association;

author of publications on the cultural, historical, spiritual values of Russia; author and organizer of photo exhibitions in Russia and abroad (France, Germany, Spain, England, Montenegro, Panama, Cuba, Israel, etc.). Winner of the award for best coverage of cultural heritage problems in printed publications; participant of the International Patriarchal Program “Voices of Orthodox Russia in France”, participant of the Year of Russia in France, participant of the International Educational Project in Latin America, etc. Sphere of scientific interest: cultural studies, psychology, communication technologies.

E-mail: g.smirnov@mail.ru

STEPANOV Alexey Sergeevich (Moscow). Doctor of History, Researcher at the Dmitry Pozharsky University, Leading Researcher in the Center for Study of Contemporary Russian History and Political Science at the Institute of Russian History of the Russian Academy of Science. Research interests: history of Soviet and foreign military aircraft of the 1930–1940, history of the II World War, history of the Russian special services (early 20s — late 80s of the XX cent.), national problems in the USSR and countries of the Warsaw agreement (1945–1990).

E-mail: alexey-stepanoff@yandex.ru

VERIGIN Sergey Gennadyevich (Petrozavodsk). Doctor of History, Professor. Director of the Institute of History, Political and Social Sciences, Petrozavodsk State University. Research interests: Soviet (Russian) — Finnish relations during the Second World War, the European North in the Great Patriotic War.

E-mail: verigin@psu.karelia.ru

